
  

OD czy Z?



  

Z
z + dopełniacz

- jest komplementarne z przyimkami ‘w’ i ‘na’

Wracam z pracy.  (Jestem w pracy.)
Jestem z Polski.   (Urodziłam się w Polsce.)

Przyjechałem z Gdańska. (Byłem w Gdańsku.)
Wstaję z krzesła.          (Siedzę na krześle.)

Wyciągam mleko z lodówki.  (Mleko jest w lodówce.)
Robię sok z marchewki.

Mam szalik z wełny. 



  

OD
od + dopełniacz

- używamy zawsze z osobami, często przedmiotami

- używamy, żeby wyrazić dystans, długość, początek

To jest prezent od mamy.

Wracam od lekarza.

To jest guzik od mojej koszuli.

Pracuję w tej firmie od roku.

Od wczoraj nie mamy prądu.

Od mojego biura do domu są tylko 4 kilometry.



  

Wracam ze sklepu.

Od sklepu wracałyśmy razem.

To jest zupa z poniedziałku.

Jemy tę zupę od poniedziałku.



  

1. ……….. września nie byliśmy w restauracji.

2. Skąd wracasz? ……… fryzjera?

3. To jest raport ……… zeszłego roku.

4. Oni wracają ……… wakacji pociągiem.

5. ……… poniedziałku mamy urlop.

6. Czy możesz wyjąć ciasto ………… piekarnika?

7. …….. czego jest ten guzik?

8. ………. czego jest ta sałatka?

9. Odejdź ………… lodówki! 
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